

СОДЕРЖАНИЕ

ОТ РЕДАКЦИИ	5
-------------------	---

ПРОПОВЕДИ

Проповедь АРХИМАНДРИТА ГАРЕГИНА АМБАРЦУМЯНА , произнесенная в монастыре Св. Гаяне во время Св. Литургии в честь праздника Сретения Господня	8
Проповедь АРХИЕПИСКОПА НАТАНА ОГАНЕСЯНА , произнесенная в монастыре Св. Гаяне во время Св. Литургии в честь праздника Вардананца	13

РЕЛИГИОВЕДЕНИЕ

АРХИМАНДРИТ НАРЕК АВАГЯН — Упоминания ритуала погребения в армянской летописи.	17
ИВАН ИЛЬИН — О национальном высокомерии: из дневника патриота. Жизнь без святости.	34

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

АРМЕН САРГСЯН — Геноцид армян на фоне вопроса идентичности (по примеру Нжде и Асатрян)	46
МАРИНЕ КАЗАРЯН — Символы огня в сборнике «Огонь» Мушега Ишхана	67
Рассекреченный документ: армянский конверт	87

СООБЩЕНИЯ

ДАВИД ПЕТРОСЯН — Осмысление армянской культурной идентичности в журнале «Гегарвест» Гарегина Левоняна	106
РИПСИМЕ АСАТРЯН — Отображения советского и постсоветского этапов в армянской игровой культуре.	117
ГАЯНЕ ПОГОСЯН — Художественное оформление журнала «Эчмиадзин» (обложки и титульные листы)	131
ЛИАНА ДАЛЛАКЯН — Восприятие роли женщины в контексте брачных отношений (краткий исторический обзор).	141

РЕЦЕНЗИИ. БИБЛИОГРАФИЯ

АНИ ХУДАВЕРДЯН — Сатира: невзирая на существование грозного советского «главлита» или вопреки ему	149
---	-----

CONTENTS

<i>EDITORIAL</i>	5
------------------------	---

SERMONS

Sermon delivered by ARCHIMANDRITE KAREKIN HAMBARDZUMYAN during the Divine Liturgy celebrated at St. Gayane Monastery on the Feast of Presentation of the Lord to the Temple	8
Sermon delivered by H.E. ARCHBISHOP NATHAN HOVHANNISYAN during the Divine Liturgy celebrated at St. Gayane Monastery on the Feast of St. Vardan and his companions	13

RELIGIOUS STUDIES

ARCHIMANDRITE NAREK AVAGYAN — References to the burial rite in the Armenian literature	17
IVAN ILYIN — On the national arrogance: from the patriot's diary. Life without holiness ..	34

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

ARMEN SARGSYAN — The Armenian Genocide in the context of the identity issue (in the example of Nezhdeh and Asatryan)	46
MARINE GHAZARYAN — Symbol of fire in Mushegh Ishkhan's collection of works entitled "Fire"	67
A declassified document: Armenian portfolio	87

ESSAYS

DAVID PETROSYAN — Significance of the Armenian cultural identity in G. Levonian's "Gegharvest" magazine	106
HRIPSIME ASATRYAN — Reflections of the Soviet and post-Soviet phases in the Armenian game culture	117
GAYANE POGHOSYAN — Artistic design of "Etchmiadzin" monthly (Covers and title pages)	131
LIANA DALLAKYAN — Perception of the role of women in the context of marital relations (Brief historical review)	141

LITERARY REVIEW

ANI KHUDAVERDYAN — Satire, despite the existence of the terrible Soviet censorship or in defiance of it.	149
--	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ԽՄԲԱԳՐԱԿԱՆ 5

ՔԱՐՈՉԽՕՍԱԿԱՆ

Տ. ԳԱՐԵԳԻՆ ՎԱՐԴԱՊԵՏ ՀԱՄԱԲԱՐՁՈՒՄԵԱՆԻ քարոզը՝ խօսուած Ս. Գայանէ վանքում Տեառնընդառաջի տօնին մատուցուած Ս. Պատարագին 8

Տ. ՆԱԹԱՆ ԱՐՔԵՊԻՍԿՈՊՈՍ ՅՈՎՀԱՆՆԻՍԵԱՆԻ քարոզը՝ խօսուած Ս. Գայանէ վանքում Ս. Վարդանանց տօնին մատուցուած Ս. Պատարագին 13

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

Տ. ՆԱՐԵԿ ՎԱՐԴԱՊԵՏ ԱՄԱԳԵԱՆ – Թաղման ծէսի մասին յիշատակութիւնները հայ մատենագրութեան մէջ 17

ԻԲԱՆ ԻԼՅԻՆ – Ազգային մեծամտութեան մասին. հայրենասէրի օրագրից: Կեանքն առանց սրբութեան 34

ՊԱՏՄԱՐԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ԱՐՄԷՆ ՍԱՐԳՍԵԱՆ – Հայոց ցեղասպանութիւնն ինքնութեան խնդրի համապատկերում (Նժդեհի եւ Ասատրեանի օրինակով) 46

ՄԱՐԻՆԷ ՂԱԶԱՐԵԱՆ – Կրակի խորհրդապատկերը Մուշեղ Իշխանի «Կրակը» ժողովածուում 67

Գաղտնագերծուած մի փաստաթուղթ. հայկական թղթածրար 87

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ԴԱԻԹ ՊԵՏՐՈՍԵԱՆ – Հայ մշակութային ինքնութեան իմաստաւորումը Գարեգին Լեւոնեանի «Գեղարուեստ» ամսագրում 106

ՀՈՒՓՄԻՄԷ ԱՍԱՏՐԵԱՆ – Խորհրդային եւ յետխորհրդային փուլերի արտացոլումները հայոց խաղային մշակոյթում 117

ԳԱՅԱՆԷ ՊՕՂՈՍՅԱՆ – «Էջմիածին» ամսագրի գեղարուեստական ձեւաւորումը (Շապիկներ եւ տիտղոսաթերթեր) 131

ԼԻԱՆԱ ԴԱՂԱՔԵԱՆ – Կնոջ դերի ընկալումը ամուսնական յարաբերութիւնների համապատկերում (Պատմական համառօտ ակնարկ) 141

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ. ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ԱՆԻ ԽՈՒԴԱՎԵՐԴԵԱՆ – Երգիծանք՝ չնայած խորհրդային ահեղ «Գլաւխտի» գոյութեան կամ հակառակ դրա 149